
Stanovska organizacija JUU 
Iz društev 

= JUU — SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO LITIJA prosi, da se mu prijavijo takoj 
vse tovarišice  članice, ki so poročene z ne
učitelji. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠMAR

JE PRI JELŠAH je zborovalo dne 16. decem
bra v Rogatcu. Udeležba 56 %. Društveni 
predsednik tov. Verk je v pričetku izrekel več 
čestitk, posebej društvenemu podpredsedni
ku tov. Štefanciosi k odlikovanju z redom sv. 
Save. Prisrčno so zborovalci pozdravili preda
vatelja g. prof. dr. Pavla Strmška iz Celja kot 
sina bivšega dolgoletnega predsednika našega 
društva. Predsednik je nadalje poročal o po
ložaju v organizaciji po skupščini v Banja 
Luki, o akciji za ureditev naših prejemkov in 
o problemih naših najmlajših tovarišic in to
varišev. Po prečitanju zapisnika zadnjega 
zborovanja se je ugotovilo, da je bilo poročilo 
v »Tovarišu« v toliko pomanjkljivo, da je po
verjenica za odsek učiteljic tov. Ahtikova, za 
Dom učiteljic pa tov. Perinova. Glavna točka 
zborovanja je bil referat g. prof. dr. Pavla 
Strmška iz Celja: Med srednjo in osnovno šo
lo. Njegova izvajanja so trajala skoro dve uri. 
Dotaknil se je vseh perečih problemov današ
nje ljudske in srednje šole ter povsod postav
ljal v ospredje otroka in dijaka kot človeka, 
ki ga mnogokrat niti dom niti šola ne moreta 
prav razumeti. Svoja izvajanja je ilustriral z 
mnogimi doživljaji ter prikazal njihovo psiho
loško osnovo iz vidika mladih, mnogokrat 
zbeganih duš. Referat je napravil na zboro
valce globok vtis in so referenta nagradili z 
dolgotrajnim odobravanjem. Pri slučajnostih 
se je osvojilo stališče, da naj članstvo samo 
pripravi čimveč predavanj in da se k temu 
delu pritegnejo tudi najmlajši. Radi slabih 
zvez z vlaki se bodo bodoča zborovanja vr
šila v Rogatcu. 
Rataj Oskar, tajnik. Verk Miloš, preds. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BORDESNI BREG je zborovalo dne 16. de
cembra 1939. v Mariboru. Navzočih 76 čla
nov, t. j . 71 %. 

1. Na področju društva je 23 učiteljev, 
ki niso včlanjeni v društvu. Večina radi čla
narine (med njimi 3 pripravniki), nekateri 
radi osebne užaljenosti, nezanimanja ali se 
organizacija po njihovem mnenju premalo 
briga za njihove osebne težnje. 

2. Upravni in nadzorni odbor je na svoji 
seji razpravljal o težkem gmotnem položaju 
drž. uradnika in je odposlal sekciji primerno 
resolucijo. Ukrep je bil soglasno sprejet. 

3. Tov. Vrane Ernest, ki je poldrugo de
setletje bil član našega sreskega društva, je 
bil imenovan za nadzornika v Laškem. Tova
riš predsednik označuje njegovo delo in uspe
he ter pomoč, ki jo je nudil vsa leta društvu. 
Ni nemala njegova zasluga, da je učiteljstvo 
našega sreza na šolskem poiju na taki stopnji 
kakor je. Na predlog zborovalcev naj pošlje 
upravni odbor na njegovo poslovilno pismo 
v tem smislu tudi odgovor. 

4. Za poverjenico odseka učiteljic je bila 
izvoljena tovarišica Šušteršič Justina. 

Pri obravnavi vprašanj iz skrinjice se je 
zborovanje močno razgibalo in so bili med 
drugimi iznešeni naslednji sklepi: 

1. Predsedniki učiteljskih društev morajo 
biti hrbtenica tovarištva in doslednosti. Če 
hočemo da bo delo organizacije uspešno in 
večini članstva koristno, se naj noben učitelj 
najmanj pa predsednik učiteljskih društev 
poslužuje stranskih poti za dosego boljšega 
mesta ali drugih ugodnosti. 

2. S sedanjim načinom urejevanja »Po
potnika« se popolnoma strinjamo in smo z 
njim zelo zadovoljni posebno mlajši učitelji. 
Dobili smo list, kakršnega smo želeli. — Že
leti bi bilo, da bi postal »Popotnik« idejni list 
za šolsko in izvenšolsko delo, a »Učiteljski 
tovariš« naj ostane last za organizačna vpra
šanja. 

3. Vodstvo sekciie naj ne dovoljuje, da 
se v »Popotniku« v posameznih člankih žalijo 
posebno mlajši tovariši, enako naj se v »Uči
teljskem tovarišu« ne omalovažuje s pripom
bami uredništva mnenje mlajšega učiteljstva 
— prinravnikov. 

4. V odbor za reševanje vprašanj so bili 
imenovani tov. Kontler, Fabič, Kmetec in 
Močnikova. 

Radi poznega časa je bilo predavanje to
variša Kontler j a preloženo na februarsko 
zborovanje. Na prihodnjem zborovanju naj 
se na osnovi stavljenega vprašanja zavzame 
končno stališče napram vprašanju priprav
nikov. 

Predsednik: Tajnik: 
Petrovič Simon. Ledinek Miloš. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BORLEVI BREG je zborovalo dne 9. de
cembra 1939. v krčevinski šoli. Od 96 članov 
je bilo navzočih 77, t. j . 80 %, od 19 odsotnih 
se je 16 opravičilo. 

Predsednik tov. Vauda Mirko je otvoril 
zborovanje in se pred prehodom na dnevni 

red spomnil umrlega tov. Cvetka Franca. 
Opisal je njegovo življenje in velepožrtvo
valno delovanje v in izven šole. Zborovalci 
so njegov spomin počastili s> trikratnim: 
Slava! 

Pri obravnavi dopisov je članstvo že ob 
predsednikovem poročilu o korakih sekcije 
za zvišanje prejemkov glasno povzdignilo 
svojo tožbo nad obupnim stanjem, v katerega 
se pogreza spričo dnevno naraščajoče dragi
nje, zlasti še tu v obmejnem srezu, za kate
rega ponovno zahteva drugi plačilni razred, 
zvišanje prejemkov v smislu spomenice sek
cije, enake plače poročenim učiteljicam, red
no napredovanje v vse skupine, zlasti napre
dovanje naših najbolj trpečih pripravnikov 
ter ostrejše ukrepe proti kopičenju življenj
skih potrebščin in naraščanju cen! Predsed
nik je nato podal sliko situacije v JUU, nje
ga delu in naglasil, da svojo stanovsko orga
nizacijo ocenjujmo po delu in ne po uspehih, 
ki pač nifso v njeni kompentenci! Tov. An
drejčič je pojasnil, kako so predmestne ob
čine Maribora dosegle drugi plačilni razred. 
Tov. Sardoč in Gorupova sta glede ureditve 
kuriva poročenih učiteljic stavila ponovne 
predloge, istotako glede izplačanja zaostale 
in tekoče stanarine. Tov. Lešnik je opozoril 
na morda nepravno utemeljevanje zahteve 
drugega plačilnega razreda, na kar mu je tov. 
predsednik prečital tozadevno zadnjič spre
jeto resolucijo. 

Pri poročilu društvenih funkcionarjev je 
tov. Horvat javil, da radi obolelosti prejš
njega blagajnika še ni prevzel blagajniških 
spisov; tov. predsednik želi, da se to čimprej 
izvrši. Pred zborovanjem je bil osnovan od
sek učiteljic, predseduje mu tov. Šetinc Jasna. 
— Pred prihodnjim zborovanjem se sigurno 
sestane obmejni šolski odsek. 

Tov. predsednik pojasni, da je dne 26. no
vembra 1939. učiteljskim zborom vseh naših 
šol poslal 2. okrožnico, da jih tako v glavnih 
potezah informira in pripravi za vsako zbo
rovanje, ki tako naj bo naš skupni delovni 
in odgovornostni forum! Med drugim se je 
v tem smislu danes v anketnem razgovoru 
razpravljalo o vprašanju: Sedanji učni načrti 
in kmetijski pouk na višji ljudski šoli. K be
sedi se je javilo več tov., med njimi tudi pri
znani strokovnjak in praktik tov. nadz. Moč
nik Peter. V svrho redakcije glavnih sklepov 
in stališča k temu in ostalim vprašanjem gle
de kmet. pouka v ljudski šoli, o katerih slede 
razgovori še prihodnjič, je na predsednikov 
predlog bil izvoljen poseben redakcijski od
bor, ki bo zadevno poročilo predložil sekciji. 

Po predlogih je zanimivo poročal o UD 
v Mariboru tov. Lovše in zlasti zainteresiral 
članstvo za zalogo slik in zemljevidov. 

Sprejeti so bili sledeči predlogi: 
1. Ponovna prošnja sekciji za posredo

vanje pri pristojnih ustanovah, da božična ak
cija z darovi ne izpusti nobene šole v obmej
nih srezih! S tem v zvezi je bila izražena tudi 
neka želja glede UT. 

2. Glede pritegnitve učiteljstva k sodelo
vanju pri bodoči ureditvi slovenskega šolstva 
se pridružujemo predlogu društva Maribor
desni breg z dostavkom, da je ob tej ureditvi 
posvečati posebno pažnjo potrebam in zahte
vam obmejnega šolstva! 

3. Učiteljstvo bo sporočilo ovire za osno
vanje nadaljevalnih šol v obmejnih krajih. 

4. Učiteljstvo pozdravlja razpis ministr
stva prosvete glede dajanja nagrad za napre
dovanja in namestitve in pričakuje strogo 
kaznovanje prizadetih, njih odstranitev z 
morebiti odločilnih ali vplivnih položajev in 
objavo njihovih imen v »Prosvetnem glas
niku« .. . 

5. Stanarine ooročenim učiteljicam je v 
celoti izplačati v proračunskem letu 1940./4L; 
v kolikor tega niso stavile v proračun občine, 
naj stavi to banovina. Tekočo stanarino pa 
je redno izplačevati kot ostalemu učiteljstvu. 

6. Prihodnje zborovanje bo 10. februar
ja 1940. Pripravimo se na razgovor: Kaj go
vori za in kaj proti posebnemu kmetijskemu 
pouku v ljudski šoli? Naša zadevna izkustva 
in mnenja. 

Predsednik: Tajnica: 
Vauda Mirko s. r. Rečnik Ivanka s. r. 


